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رئیس بنیاد مستضعفان 

تعهدی برای ساخت پارکینگ پلاسکو نداریم
رئیس بنیاد مستضعفان گفت: تعهدی برای ساخت پارکینگ پلاسکو نداریم؛ چرا 
که این س�اختمان از ابتدا هم پارکینگ نداش�ت، اما هزینه بازسازی پارکینگ را به 

شهرداری پرداخت کردیم.
پرویز فتاح در حاشیه مراسم افتتاح ساختمان جدید پلاسکو در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
ساختمان جدید پلاسکو زیباتر، ایمن تر، قوی تر، محکم تر، کاملتر و فنی تر از قبل تحویل کسبه 
آن ش��ده است که به عنوان شاهد این مدعا می توان به اضافه شدن تعداد آسانسورها، تعبیه ۱۶ 
دستگاه پله برقی، ساخت نمازخانه و نظایر آن اشاره کرد. وی افزود: ساختمان پلاسکو با دریافت 
مجوزهای لازم از س��وی مراجع ذیصلاح س��اخته شده و اختلافها با شهرداری تهران نیز برطرف 
شده است. رئیس بنیاد مستضعفان در پاسخ به سوالی درباره اینکه چرا هنوز پارکینگ ساختمان 
پلاسکو آماده نیست؟ گفت: تعهدی برای ساخت پارکینگ پلاسکو نداریم و این ساختمان از اول 
هم پارکینگ نداشته است، اما پارکینگ "پروانه" که در فاصله کمی از ساختمان پلاسکو قرار دارد 
را برای همین موضوع مد نظر قرار دادیم که البته فرسوده شده ولی هزینه بازسازی آن را به صورت 
یکجا به شهرداری تهران پرداخت کردیم و بازسازی آن انجام خواهد شد. وی در ادامه افزود: البته 
امروز طرح جدیدی را پیشنهاد دادیم که جزو تعهدات ما نیست. در این راستا به شهرداری تهران 
و سازمان میراث فرهنگی پیشنهاد کردیم پارکینگ "اکبر" که در کنار ساختمان پلاسکو قرار دارد 
را به هر میزان که بتوانیم در زیر زمین یا روی زمین بسازیم تا کسبه پلاسکو و مردم مشکلشان از 
بابت پارکینگ برطرف شود. فتاح در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه زمین جانبی پارکینگ 
اکبر به سازمان میراث فرهنگی تعلق دارد و شما چگونه می خواهید پارکینگ اکبر را بسازید اظهار 
کرد: قسمت شمالی این زمین میراثی است و از این جهت با توجه به رعایت فاصله ۶۰ متری در 
زمینی که در اختیار بنیاد مستضعفان قرار دارد، می توانیم پارکینگ اکبر را بسازیم و تنها برخی کسبه که 
در خیابان جمهوری هستند را باید متقاعد کنیم. رئیس سازمان مستضعفان درباره پایان کار ساختمان 
پلاسکو نیز گفت: باید ساختمان پلاسکو یک سال بهره برداری شود و پس از رفع نواقص احتمالی، پایان 
کار به این ساختمان داده می شود. ما هم اعلام کردیم که تا سال آینده در کنار کسبه پلاسکو هستیم و 

این ساختمان را رها نخواهیم کرد تا مشکلات احتمالی را حل کنیم.

رییس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

صف طولانی شرکت های خارجی برای بازگشت به ایران
رییس اتاق بازرگانی ایران می گوید بسیاری از شرکت های خارجی که در دوره های 
قبل با ایران همکاری اقتصادی داشته اند، در انتظار به نتیجه رسیدن برجام هستند 

تا بار دیگر به ایران بازگردند.
به گزارش ایلنا، غلامحسین شافعی با بیان اینکه اقتصاد ایران از سال های دور شرکای خارجی 
قابل توجهی داشته و شرکت های مختلف از نقاط مختلف دنیا، در اقتصاد ایران حضور داشته اند، 
گفت: از این رو در صورتی که مذاکرات به نتیجه برس��د و تحریم ها کنار بروند این انتظار وجود 
دارد که تعداد زیادی از این شرکت ها بار دیگر برای حضور در ایران پیش قدم شوند. وی با بیان 
اینکه اقتصاد ایران باید از تجربه دوران برجام استفاده کند، اظهار داشت: پیش بینی ما این است 
که در صورت احیای برجام، شرکت های خارجی برای حضور در ایران مذاکرات خود را با نهادهای 
دولتی و بخش خصوصی از سر خواهند گرفت اما با توجه به تجربه چند سال گذشته و خروج آنها 
از ایران پس از آغاز دوباره تحریم ها، نحوه مذاکره با این شرکت ها و نهایی کردن قراردادهایی که 
به نفع اقتصاد ایران است، اهمیت فراوانی خواهد داشت. رییس اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با 
س��ایت این اتاق به تجربه نفتی شدن اقتصاد ایران در دوره لغو تحریم ها نیز اشاره و تصریح کرد: 
یکی از خطوط قرمز بسیار مهمی که ما باید آن را رعایت کنیم، بحث عدم وابستگی به نفت است. 
در سال های گذشته با توجه به محدودیت ها، مقدماتی برای کاهش وابستگی به نفت فراهم شده و 
باید مراقبت کنیم که در صورت بازگشت برجام، بار دیگر اقتصاد ایران به نفت وابسته نشود. شافعی 
ادامه داد: همانطور که در فلس��فه تاسیس صندوق توسعه ملی مورد توجه قرار گرفته، پول نفت 
باید در توسعه زیرساخت ها و بهبود اقتصاد کشور در آینده مورد استفاده قرار گیرد و دولت و سایر 
نهادهای تصمیم گیر باید مراقبت کنند که با افزایش دوباره وابس��تگی به نفت، مشکلاتی جدید 
دامن گیر اقتصاد ایران نشود. وی با بیان اینکه فعالیت اقتصادی و سرمایه گذاری نیاز به اعتماد دو 
طرفه دارد، خاطرنشان کرد: ما باید شرایطی را فراهم کنیم که در قالب آن، سرمایه گذاران با اعتماد 
به شرایط در بخش های مختلف اقتصاد فعال شوند و نگرانی بابت آینده سرمایه شان نداشته باشند، 

با چنین رویکردی می توان امیدوار بود که دستیابی به اهداف کلان اقتصادی ممکن باشد.

نایب رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق ایران:
مسیر صادرات کالاهای ایرانی به روسیه با تحریم های 

غرب تسهیل می شود
نایب رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران گفت: روسیه با توجه 
به شرایط جنگ با اوکراین و تحریم های غرب، مسیر صادراتی را برای ایران تسهیل 

خواهد کرد.
»س��ید مصطفی موس��وی« در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه ش��رایط فعلی روسیه ظرفیت 
مناس��بی از بازار این کش��ور را در اختیار ایران قرار خواهد داد، اظهار داش��ت: با بسته شدن 
مسیر اروپا و تحریم های غرب علیه روسیه، بازار این کشور نیازمند جایگزینی برای تامین مواد 
موردنیاز خود است. وی با بیان اینکه روسیه برای تامین کالاهای موردنیاز بازار خود نیازمند 
واردات از بلوک ش��رق است، خاطرنش��ان کرد: چین یکی از کشورهایی است که می تواند در 
این زمینه جایگزین اروپا ش��ود، اما ایران به دلیل همس��ایگی با روس��یه مزیت های بیشتری 
برای افزایش تجارت با این کش��ور دارد. موسوی با اشاره به مسیرهای دریایی و زمینی ایران 
با روس��یه، تصریح کرد: شرایط فعلی نش��ان می دهد که ایران می تواند سهم مناسبی از بازار 
روسیه را به خود اختصاص دهد و کالاهای بسیاری را به این کشور صادر کند و این ظرفیت 
در ایران برای توسعه تجارت وجود دارد. وی با بیان اینکه بزرگ ترین چالش ایران در توسعه 
تجارت با روسیه مشکلات ارزی است، تاکید کرد: محدودیت های به وجود آمده با قطع ارتباط 
بانکی و بس��ته ش��دن مسیر سوئیفت، مشکلات بس��یاری را برای این کشور به همراه خواهد 
داشت. نایب رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران، گفت: در طولانی مدت 
محدودیت های ارزی این کشور موجب مشکلات بسیاری می شود و تبادلات بانکی نیز باید به 
صورت سنتی انجام شود، به همین دلیل نیازمند برنامه ریزی مناسب در زمینه توسعه تجارت 
با این کش��ور هس��تیم. وی با تاکید بر اینکه نباید از این فرصت به صورت احساسی استفاده 
کنیم، خاطرنش��ان کرد: مش��کلات به وجود آمده برای روسیه موجب می شود که این کشور 
شرایط تجاری را تسهیل کند و به همین دلیل نیاز داریم تا وزارت صنعت، معدن و تجارت با 

تشکیل کارگروهی در این زمینه به تجار بخش خصوصی کمک کند.

 یک کارش�ناس مسکن با اش�اره به اینکه بی 
پناه ترین قش�ر در کش�ور مس�تاجران هستند 
گفت: متاس�فانه برای مس�تاجران در دس�تگاه 
عری�ض و طویل قضای�ی جایی وج�ود ندارد و 
اتفاقات بس�یار ناگواری در بخش اجاره نشینی 
رخ داده و تعادل ه�ای اقتصادی ب�ه هم ریخته 

است.
به گزارش ایس��نا، گودرزی - کارش��ناس مسکن - 
در  برنامه تلویزیون��ی غیرمحرمانه با موضوع »آینده 
ملک اس��تیجاری در کش��ور« عنوان کرد: بر اس��اس 
آم��ار ۳۰ میلیون ایران��ی، حدود ۷ میلی��ون خانوار 
مس��تاجر در کشور وجود دارد که ۴۲ درصد ساکنان 
پایتخت مس��تاجر هستند و در طی ۱۰ سال گذشته 
رو ب��ه افزایش بوده و همچنان خواه��د بود، چرا که 
سیاست گذاری ها در بخش مسکن به شکلی بوده که 
اقشار ضعیف جامعه به خصوص قشر کارمند و کارگر 
و س��ایر اقشار کش��ور در تامین نیاز مسکن با بحران 

جدی مواجه شدند.
عوامل سه گانه دردسر مستاجران 

وی گفت: س��ه بخ��ش در حوزه مس��کن از جمله 
کاه��ش ارزش پول ملی، افزایش قیمت مس��کن، وام 
های ودیعه مس��کن باعث فلاکت مس��تاجران ش��ده 
اس��ت. همچنین، متاسفانه رهاش��دگی بی منطق و 
عجیب و غریب در قیمت مس��کن داریم و باید گفت 
که اجاره نش��ینی یک انتخاب نیست، بلکه یک اجبار 

است.
گودرزی با تاکید بر اینکه مش��کلات مس��کن یک 
بحران ملی اس��ت، افزود: بحران اصلی اقتصاد ایران، 

بحران ارزش افزوده است.
وی اذعان کرد: در بخش قانونی مس��کن با مشکل 
جدی مواجه هستیم که بخشی از آن ساماندهی شده 
است و با ضعف مدیریت روبه رو هستیم. آشفته بازار 
مسکن بستر تحمیل ش��رایط به مستاجران را فراهم 

می آورد و موجران آگاهانه یا ناآگاهانه در این فرآیند 
بهره مند خواهند بود.  

در ح�وزه مس�کن با کس�ری تولی�د روبه رو 
هستیم

همچنین س��تاریان - کارشناس مس��کن-  گفت: 
مش��کل ما در این اس��ت که قیمت ملک بالاس��ت و 

قیمت اجاره بدان وابسته است.
وی ب��ا تاکید بر اینکه نگاه مهندس��ی به مس��کن 
بسیار غلط اس��ت، عنوان کرد: به مسکن باید نگاهی 
اقتصادی داشت، مسکن یا ساختمان محصولی نهایی 
اس��ت که زنجیره وسیعی از تولیدات از مواد و مصالح 
اولیه، ثانوی و ترکیبی اس��ت و ریش��ه آن در اقتصاد 

کلان است.
س��تاریان افزود: اش��تباه دولت های ما از ابتدا این 
بوده که همواره بر اس��اس تقاضای موثر برنامه ریزی 

کرده اند. وی با بیان اینکه در حوزه مس��کن با کسری 
تولید روبه رو هس��تیم، گفت: تولید ب��ه اندازه کافی 
نیس��ت و عرضه با تقاضا مس��اوی نیست و در نتیجه 
ارزش مس��کن ب��الا می رود و س��بب افزایش قیمت 
می ش��ود و راهکار آن بالا بردن تولید است امری که 
از مدت ها قبل باید به آن پرداخته می ش��د. ستاریان 
بیان کرد: تمام ضعف ها و خس��ارات مسائل اقتصادی 
در مس��کن بروز پی��دا می کند، به گون��ه ای می توان  
گفت که مس��کن ضربه گیر اقتصادی ما ش��ده است. 
تمام تلاطم هایی که در بخش اقتصاد دولتی با توجه 
به تدابیر و برنامه های عنوان ش��ده به بخش مس��کن 
تس��ری پیدا می کن��د. در درون بدنه بخش مس��کن 
قاعدتا نباید مش��کلی وجود داشته باشد، لیکن تمام 
مشکلات به ریشه های اقتصادی به کشور برمی گردد 

و باید گفت که ریشه های اقتصاد کشور غلط است.

حوزه مسکن در شرایط اضطرار است
حس��ینی - عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اس��لامی -  در این برنامه با بیان اینکه مسکن بحثی 
فرابخشی است و تصمیم در حوزه مسکن به حوزه های 
مختلف بر می گردد، اظهار کرد: ش��اخص ها در حوزه 
مس��کن در دولت های  مختلف نش��ان می دهد که با 

شاخص مسکن در قانون اساسی فاصله داریم.
وی خاطرنش��ان ک��رد: در حال حاضر یک س��وم 
جمعیت کش��ور ناگزیر به اجاره نشینی هستند و این 

جمعیت رو به افزایش است.
حسینی با اشاره به اینکه در حوزه مسکن در شرایط 
اضطرار قرار گرفته ایم، اف��زود: باید نهادهای تصمیم 
گی��ر برای حوزه مس��کن وقت بگذارند. متاس��فانه از 
حیث س��اختار مدیریتی و اراده انج��ام کار در حوزه 

مسکن با ضعف روبه رو هستیم.
حس��ینی با بیان اینکه مسکن اس��تیجاری بخش 
اجتناب ناپذیر اقتصاد مس��کن اس��ت، اضافه کرد: در 
کشور دو گونه اجاره داری بخش خصوصی و اجتماعی 
وجود دارد که در هر دو بخش دولت در بستر قانونی 
باید فضایی ایجاد کند که مس��کن اس��تیجاری برای 

قشر آسیب پذیر و کم درآمد استطاعت پذیر باشد.
وی به بخش شخصی سازی در حوزه مسکن اشاره 
کرد و گفت: در حوزه اجاره داری حرفه ای در کش��ور 
هیچ قانونی نداریم. حسینی افزود: واقعیت مطلب این 
اس��ت که مطالعات طرح جامع درکشور نشان دهنده 
آن اس��ت که باید ۴ میلیون مسکن ساخته شود تا به 
تعادلی در عرضه و تقاضا در حوزه مسکن دست یابیم. 
وی اضافه کرد: اگر قراراس��ت که بخش��ی از مسکن 
ندارها، مس��کن دار ش��وند، نیازمند آن هس��تیم که 

ارکان مختلف این ساختار اجرا با هم حرکت کنند.
حسینی همچنین گفت: واقعیت این است در حال 
حاضر در بخش حوزه اجاره داری تنها در حوزه مسائل 

ودیعه مسکن توانایی کمک به مردم را داریم.

بررس�ی آمار تولید ایران خودرو، س�ایپا و پارس خودرو نش�ان 
می ده�د که از ابتدای س�ال جاری تا پایان بهم�ن ماه تنها ۹۹۲۶ 
دس�تگاه خودرو به میزان تولید آن ها افزوده ش�ده است. از این 
تع�داد خودرو تولیدی به انضمام فروش خودروهای تولیدی پیش  
از س�ال ۱۴۰۰ این خودروس�ازان، در مجموع آم�ار فروش به ۸۰۰ 

هزار دستگاه هم نرسیده است.
به گزارش ایس��نا، طبق آمار ارائه شده توسط خودروسازان به سازمان 
بورس، در مجموع ۱۱ ماهه امس��ال قریب به ۸۲۷ هزار دس��تگاه خودرو 
در ایران خودرو و س��ایپا و همچنین پارس خودرو تولید شده که تنها ۱.۲ 
درصد )معادل ۹۹۲۶ دستگاه( بیشتر از میزان تولید آن ها در مدت مشابه 
سال گذشته است. از ابتدای سال ۱۳۹۹ تا بهمن ماه آن، در مجموع ۸۱۷ 

هزار و ۶۹ دستگاه خودرو تولید شده بود.
در حقیقت خودروس��ازان اصلی علیرغم همه وعده و وعیدها و از سوی 
دیگ��ر تهدیدها و تذکرهای مقامات دولتی ب��رای افزایش تولید و عرضه، 
حتی ۱۰ هزار دس��تگاه هم نتوانس��ته اند بر تیراژ تولید خود نس��بت به 
سال گذشته بیافزایند. همانطور که اشاره شد، خودروسازان بزرگ کشور 
علیرغ��م همه وعده و وعیدها و همچنین فش��ارهای دولتی برای افزایش 
تولید و عرضه، تنها ۱.۲ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش 
تولید داش��ته اند؛ این درحالیس��ت که تولیدش��ان در همین ایام در سال 
۱۳۹۹ نسبت به س��ال پیش از آن )۱۱ ماهه ۱۳۹۸( رشد ۳.۷ درصدی 

داشت.
بر اساس آمار، از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه در مجموع ۸۲۶ 
هزار و ۹۹۵ دستگاه خودرو تولید شده است که از این میزان با احتساب 
تکمیل و عرضه خودروهای ناقص تولیدی پیش از سال جاری، برای ۷۹۸ 

هزار و ۱۲۳ دستگاه خودرو فاکتور فروش صادر شده است.
ایران خودرو ۴۲۹ هزار و ۸۲۳ دستگاه تولید و ۳۹۵ هزار و ۴۲۷ 

دستگاه فروخت

در مجموع ۱۱ ماهه س��ال جاری ۴۲۹ هزار و ۸۲۳ دستگاه خودرو در 
گروه صنعتی ایران خودرو تولید و برای ۳۹۵ هزار و ۴۲۷ دستگاه خودرو 

فاکتور فروش صادر شده است.
از مجموع تولیدهای گروه صنعتی ایران خودرو طی مدت مذکور  ۲۸۸ 
هزار و ۸۴۲ دس��تگاه از محصولات خانواده پژو )به جز پژو ۲۰۰۸( تولید 
و ۲۶۹ هزار و ۹۸۴ دس��تگاه از این خودرو فروخته شده است. همچنین 
۱۰۳ دس��تگاه پژو ۲۰۰۸ تولید کرده که همه ۱۰۳ دستگاه آن فروخته 
ش��ده است. ایران خودرو ۴۶ هزار و ۵۲۷ دس��تگاه از محصولات خانواده 
سمند در ۱۱ ماهه امسال تولید کرده و برای ۴۶ هزار و ۳۴۳ دستگاه از 

این محصولات فاکتور فروش صادر کرده است.
همچنین در این مدت، ۴۶ هزار و ۳۹۹ دس��تگاه دنا، ۳۳ هزار و ۲۸۷ 
دستگاه رانا و ۷۹۵۱ دستگاه تارا در این شرکت تولید شده که به ترتیب 
۴۱ هزار و ۱۴۵ دستگاه دنا، ۲۳ هزار و ۹۹۷ دستگاه رانا و ۷۳۹۷ دستگاه 

تارا به فروش رسیده است.

ایران خ��ودرو در محصولات مونتاژی نیز در ۱۱ ماهه امس��ال، ۶۶۹۳ 
دس��تگاه هایما و همانطور که اشاره ش��د ۱۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ تولید 
کرده است که به ترتیب ۶۴۵۰ دستگاه هایما و ۱۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ 

فروخته است.
از تولیدهای مونتاژی پیش��ین این گروه صنعتی، س��ه دس��تگاه تندر 
)L۹۰( و دو دس��تگاه دانگ فنگ در آمار فروش این گروه خودروس��ازی 

طی ۱۱ ماهه ۱۴۰۰ ثبت شده است.
وانت های آریسان نیز که تولید آن ها دوباره به چرخه محصولات تولیدی 
این گروه صنعتی بازگش��ته است، طی این مدت )از آذر تا بهمن ماه( به 
تعداد ۲۱ دس��تگاه تولید و سه دستگاه آن فروخته شده است. البته این 
سه دستگاه وانت آریسان عرضه شده متعلق به وانت  آریسان های تولیدی 
پیش از س��ال ۱۴۰۰ و از دس��ته آریسان های توسعه نیافته است. این در 
حالیس��ت که مدیران این ش��رکت وعده تولید و عرضه ۵۰۰۰ دس��تگاه 
خودرو وانت آریسان تا پایان سال جاری داده بودند اما آنطور که از شواهد 

امر پیداست، بعید است این وعده محقق شود.
س�ایپا ۲۹۱ ه�زار و ۷۵۹ دس�تگاه تولی�د و ۲۹۳ ه�زار و ۴۹۲ 

دستگاه فروخت
در گروه خودروس��ازی س��ایپا نیز در  ۱۱ ماهه سال جاری ۲۹۱ هزار 
و ۷۵۹ دس��تگاه خودرو تولید ش��ده که از این میزان به ترتیب ۲۱ هزار 
و ۹۷۹ دس��تگاه سهم وانت های س��ایپا، ۲۴۹ هزار و ۹۹۷ دستگاه سهم 
خانواده تیبا، ۱۳۰ دس��تگاه س��هم آریو s۳۰۰ و ۱۹ هزار و ۶۵۳ دستگاه 
سهم ش��اهین بوده است. گروه خودروسازی سایپا در محصولات خانواده 
پراید با توجه به توقف پراید تنها وانت پراید )س��ایپا ۱۵۱( را تولید کرده 
که طی ۱۱ ماهه امس��ال برای ۲۳ هزار و ۸۸۸ دس��تگاه از این محصول 
فاکتور فروش صادر کرده است.  البته ۱۳۸ دستگاه از محصولات تولیدی 
پی��ش از توق��ف تولید پرایده��ا در ماه های ابتدایی س��ال جاری تحویل 

مشتریان شده است.

آمار تولید و فروش خودروسازان در ۱۱ ماهه امسال
سال به سالِ خودروسازان، دریغ از پارسالشان!

بی پناه ترین قشر در کشور مستاجران هستند

درج همزمان قیمت تولیدکننده و مصرف کننده باعث تعارض می شود

تصمیمی که بازار را آشفته می کند
افزایش قیمت تخم مرغ به دلیل شوک حذف ارز ترجیحی

۷۰ درصد قیمت تخم مرغ وابسته به نرخ نهاده است
نایب رییس کمیس�یون بازرگانی داخل�ی اتاق بازرگانی 
ای�ران اظهار داش�ت: از آنج�ا درج قیم�ت تولیدکننده و 
مصرف کنن�ده خ�اف جه�ت رقابتی بازار اس�ت، ش�یوه 
کارآم�دی نخواهد بود. اگر دولت می خواهد بازار را کنترل 
کند باید با ابزارهایی که مرسوم بوده و وجود دارند این کار 
را انجام ده�د. درج این قیمت ها به نوع�ی باعث تعارضی 

می شود که لازم هم نیست.
س��ید اس��ماعیل یزدان پناه در گفت وگو با ایلن��ا در مورد درج 
همزمان قیمت تولیدکنن��ده و مصرف کننده بر روی اقلام و روند 
تصمیم گیری در این مورد اظهار کرد: این نوع تصمیم گیری بیش��تر از ضعف مکانیزم حاکمیتی کش��ور است. 
سطح حاکمیتی و نظارتی دولت بر محصولات به گونه ای است که از بسیاری از پارامترها پیروی نمی کند. یکی 
از این پارامتره عرضه و تقاضا اس��ت که مازاد عرضه باعث کاهش قیمت می ش��ود و چرخش نقدینگی و بهره 
بانکی و ... نیز قوانین مربوط به خود را دارند. به نظر می رسد که تصمیماتی که گرفته می شود به جای پیروی 

از این قواعد یک سری مسکن های مقطعی است که از طریق سعی و خطا پیش می رود.
وی افزود: اگر کالایی در شمال تولید شده و به جنوب عرضه شود باید با پارامتر حمل و نقل چه کرد؟ یعنی 
ب��ا درج این قیمت ها می خواهیم بگوییم که هر منطقه ای کالای خود را تولید کند؟ قیمت  را همه این عوامل 
در کنار عرضه و تقاضا تعیین می کنند. ممکن است یک کالا در شمال تهران به واسطه کرایه ای که می پردازد، 
گران تر و در جنوب تهران ارزان تر باشد. اینکه ما بگوییم چون ابزارهای لازم برای نظارت را نداریم، درج قیمت 

تولید کننده و مصرف کننده را پیش بگیریم اشتباه است.
یزدان پناه گفت: بنابراین از آنجا درج قیمت تولیدکننده و مصرف کننده خلاف جهت رقابتی بازار است، شیوه 
کارآمدی نخواهد بود. اگر دولت می خواهد بازار را کنترل کند باید با ابزارهایی که مرسوم بوده و وجود دارند 
این کار را انجام دهد. درج این قیمت ها به نوعی باعث تعارضی می شود که لازم هم نیست. مگر یک فرد عادی 
می داند که یک کالا چه مراحلی را طی می کند تا به دس��ت مصرف کننده برس��د؟ آیا جو روانی جامعه شاکی 
نمی ش��ود که این فاصله بین قیمت تولیدکننده و قیمت مصرف کننده وجود دارد؟ آن وقت مجبور به پاس��خ 
دادن به جامعه می ش��وید. فرض کنید برای هر کالا باید چنین مراحلی طی شود. فرد باید علم مراحل بازار و 
هزینه های آن مثل B۲B و B۲C را داشته باشد که در مورد فاصله ها قانع شود. جامعه عوام چگونه قرار است 
قانع ش��ود؟ خود این موضوع باعث آش��فتگی و درگیری در جامعه می شود. دولت باید این مراحل و سودها را 
ببیند و نظارت کند اما درج آن فقط ایجاد آن مش��کل می کند. نایب رییس کمیس��یون بازرگانی داخلی اتاق 
بازرگانی ایران تصریح کرد: این دست از تصیم گیری ها و روند آن در بازار به صورت لحظه ای و خلق الساعه ای 
اس��ت. به جای پیشبرد یک برنامه، س��عی و خطا پیش گرفته شده است. مانند کسی که در حال غرق شدن 
است و به هر تخته پاره ای دست می اندازد. این موضوع نشان دهنده ناتوانی اقتصاد ما در کنترل است. اگر ما 
آرام��ش خود را حفظ کنیم و با کمک خرد بخش خصوصی و تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی نشس��تی در 
مورد قوانین کنترلی در زمان بحران داش��ته باشیم، ش��کل های بهتری از آنچه موجود است می گیرد. ما باید 

برنامه داشته باشیم تا در زمان بحران بتوانیم از آنها استفاده کنیم.

رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار گفت: شوک 
ناشی از حذف ارز ترجیحی باعث بالا رفتن نرخ تخم مرغ 
در بازار ش�ده اس�ت چرا ک�ه ۷۰ درصد قیم�ت تخم مرغ 
وابسته به نرخ نهاده است؛ عاوه بر این افزایش تقاضا در 

روزهای پایان سال افزایش قیمت را تشدید کرده است.
در روزه��ای اخیر موضوع حذف ارز ترجیحی دوباره در کانون 
توجه��ات قرار گرفته و گویا مجل��س و دولت اصرار بر حذف آن 
دارند. یکی از اقلام ش��امل ارز ترجیحی، وادرات نهاده های دامی 
اس��ت که از این نظر ظریب وابستگی کش��ور به فرامرز بالاست. 

بنابراین تاثیر نرخ نهاده ها قطعا خود را در قیمت تمام شده اقلامی مانند گوشت مرغ، تخم مرغ و گوشت قرمز 
خود را نش��ان خواهد داد. در این میان یکی از استدلال ها در مورد ضرورت ارز ۴۲۰۰ تومانی، عدم دسترسی 
تولیدکنن��دگان به نهاده های وارداتی و خرید از بازار آزاد اس��ت یا اینک��ه برخی از واردکنندگان بجای عرضه 
نهاده با قیمت دولتی آن را به بازار آزاد وارد می کنند و اینچنین تاثیرگذاری این ارز کاهش می یابد. هر چند 
این استدلال تا حدودی درست است، اما میزان اصابت به هدف در نهاده ها بسیار بالا بوده و حذف یکباره ارز 

ترجیحی می تواند شوک بزرگی به بازار گوشت وارد کند.
ناص��ر نبی پ��ور در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، با اش��اره به دلایل بالا رفت��ن نرخ تخم مرغ، گفت: در 
روزهای پایانی سال همواره شاهد افزایش چند درصدی کالاهای اساسی به دلیل افزایش تقاضا هستیم. علاوه 
بر این خبر حذف ارز ترجیحی، برای واردات نهاده ها ش��وک بزرگی به بازار وارد کرد و قیمت ها روند افزایشی 

به خود گرفتند.
وی تصریح کرد: وقتی ارز ۴۲۰۰ تومانی یک ش��به حذف می شود قیمت ها بدون تردید تغییر خواهند کرد. 
ذرت در سامانه بازارگاه کیلویی ۱۹۰۰ تومان است که با حذف این ارز احتمال ۵ برابری نرخ آن قوت می گیرد 

و به کیلویی ۱۱ هزار تومان می رسد همچنین نرخ سویا نیز به کیلویی ۱۶ هزار تومان خواهد رسید.
این فعال اقتصادی ۷۰ درصد قیمت تخم مرغ را وابس��ته به نرخ نهاده دانس��ت و افزود: مطابق با محاسبات 
م��ا قیمت تخم مرغ با حذف ارز ترجیحی کیلویی ۴۰ هزار تومان درب مرغداری ها تمام خواهد ش��د ما نتایج 
محاسبات خود را به دولت و مجلس بیان کردیم اما نمی دانیم با چه منطقی یک شبه مجلس خبر حذف ارز 
ترجیحی را اعلام کرد تا چند روز پیش می گفتند که ۹ میلیارد ارز برای واردات کالاهای اساسی در نظر گرفته 

شده است باید دولت و مجلس پاسخ بدهند که چه اتفاقی رخ داد که در نهایت این ارز حذف شد.
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار، با اش��اره به ن��رخ تخم مرغ، گفت: نرخ مصوب تخم مرغ کیلویی 
۱۸ هزار تومان اما در بازار آزاد کیلویی ۲۱ هزار تومان اس��ت. تفاوت ۳ هزار تومانی قیمت مصوب با نرخ آزاد 
این است که در ۲ ماه اخیر نهاده به موقع به  دست تولیدکنندگان نرسیده است و آنها بیشتر نهاده مورد نیاز 

خود را از بازار آزاد تهیه کردند.
نبی پور با اش��اره به افزایش خرید تخم مرغ از سوی واسطه گران، گفت: بعد از رسانه ای شدن خبر حذف ارز 
ترجیحی واس��طه ها که در گذشته یک ماشین تخم مرغ از مرغداری ها خریداری می کردند امروز میزان خرید 

خود را به ۲ یا ۳ ماشین افزایش دادند طبیعی است در چنین بازاری نرخ ها روند صعودی به  خود بگیرند

یک کارشناس مسکن مطرح کرد


